



Albert Theis als Anwärter für den Luxemburger Staatsdienst („Freiwilligenkompanie“), 1939
Photo: *Private*
Albert Theis as a candidate for the Luxembourg national service („volunteer company“), 1939

Albert Theis

Albert Theis (geb. 1920)

1911 g. Albert Theis verah seit Mai 1939 Dienst in der Luxemburger „Freiwilligenkompanie“. Nach der Besetzung Luxemburg durch deutsche Truppen wurde diese Einheit 1942 zwangsweise in die deutsche Polizei eingegliedert. Da sie sich weigerten, im Partisanengebiet in Slowenien Dienst zu leisten und einen Eid auf Hitler abzulegen, wurden 44 Luxemburger, darunter Albert Theis, verhaftet und in verschiedene Konzentrationslager gebracht. Im Februar 1942 wurden 17 Mitglieder der Luxemburger „Freiwilligenkompanie“ im KZ Sachsenhausen wegen Verweigerung des Eides hingerichtet.

Albert Theis had served since May 1939 in a Luxembourg volunteer company. Following the occupation of Luxembourg by German troops, this unit was forcibly incorporated into the German police force in 1940. For their refusal to serve in the partisan region of Slovenia and to swear an oath to Hitler, forty-four Luxembourg citizens, including Albert Theis, were arrested and sent to different concentration camps. In February 1942, seventeen members of the Luxembourg volunteer company were executed in the Sachsenhausen concentration camp for refusing to take the oath.



Erkennungsdienstfoto von Albert Theis, 1942
Foto: Erkennungsdienst
Photo: *Private*
Police registration photo of Albert Theis, 1942
Photo: Police Records Department

1912 g. Am 25. März 1942 traf Albert Theis mit 16 seiner Kameraden im KZ Dachau ein. Während ihrer Haftzeit wurden die Luxemburger Freiwilligen jährlch einzeln aufgefordert, den Eid auf Hitler zu leisten. Sie verweigerten die Eidesleistung bis zum Schluss. Albert Theis ist Präsident der Luxemburger Amicale de Dachau, Präsident der Fondation Internationale de Dachau und Vizepräsident des Comité International de Dachau.

On March 25, 1942, Albert Theis arrived with sixteen of his comrades in the Dachau concentration camp. During their imprisonment, each Luxembourg volunteer was required every year to swear the oath to Hitler. They refused the oath up to the very end. Albert Theis is president of the Luxembourg Amicale de Dachau, president of the Fondation Internationale de Dachau and vice-president of the Comité International de Dachau.